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1 (Offentlig) Formandens meddelelser  
 

   Lone Vingtoft  
EMN-2022-00006  

Resumé 
Formanden vil under dette punkt orientere om aktuelle emner. 
 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at meddelelserne tages til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
a. Bestyrelsens strategi og arbejdsprogram for 2022-2026 
Bestyrelsen har på sit møde den 29. september 2022 vedtaget strategi og 
arbejdsprogram for Danske Regioner for perioden 2022-2026. 
 
 
Økonomi 
Ingen bemærkninger 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
 
 
Beslutninger: 
URE 13-10-2022  
Formanden orienterede om, at Danske Regioners bestyrelse havde vedtaget 
strategi og arbejdsprogram for denne valgperiode. Gode levevilkår, herunder 
at den kollektive transport skal være tilgængelig i hele landet, og at der skal 
være gode uddannelsesmuligheder i alle dele af landet, er vigtige elementer 
heri.  
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Herefter orienterede han om, at der er udarbejdet et udkast til program for 
en studietur, der kombinerer Bruxelles og Holland, og at der nu arbejdes for at 
finde mulige datoer for studieturen.  
 
Han oplyste desuden, at den planlagte udvalgskonference ville blive udsat til 
det kommende år af hensyn til mulighederne for at få de helt rigtige 
indlægsholdere med. Derfor afholdes der, som oprindeligt planlagt, et 
ordinært udvalgsmøde den 2. december 2022. 
 
Han orienterede samtidig om, at det planlægges at afholde udvalgsmøder i 
alle fem regioner i løbet af valgperioden. Han opfordrede derfor udvalget til at 
sende forslag til sekretariatet om, hvor dette med fordel kan foregå i forhold 
til relevante besigtigelser, besøg og gæster. 
 
Formanden informerede endelig om, at punkt 2 ’Præsentation af analyse om 
unge uden uddannelse og beskæftigelse’ måtte udgå fra dagsordenen, idet 
oplægsholderen havde meldt forfald pga. sygdom. 
 
Udvalget tog formandens meddelelser til efterretning. 
 
 
Bilag 
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2 (Offentlig) Præsentation af analyse om unge uden 
uddannelse og beskæftigelse 
 

   Lone Vingtoft  
EMN-2020-01362  

Resumé 
Region Midtjylland har fået udarbejdet en analyse om unge uden uddannelse 
og beskæftigelse, som præsenteres på mødet. 
 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at udvalget drøfter perspektiverne for analysens konklusioner, herunder om 
forholdene går igen i de øvrige regioner. 
 
 
Sagsfremstilling 
Kontorchef Henrik Lodberg fra Region Midtjylland vil holde et oplæg om en ny 
analyse om unge i regionen, som ikke har færdiggjort en uddannelse eller har 
(fast) tilknytning til arbejdsmarkedet.  
 
Ud over at give et overblik over udviklingen og tendensen i antallet af unge på 
offentlig forsørgelse sætter analysen ”ansigt på” de udfordringer, som de 
unge har. Analysen beskriver også de forhold, der har betydning for de unges 
vej til job og uddannelse, og den beskriver lovende praksis og indsatser, der 
virker ift. at få unge i job eller beskæftigelse. 
 
 
Økonomi 
Ingen bemærkninger 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
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Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Punktet udgik fra dagsordenen pga. sygdom hos oplægsholderen. 
 
 
Bilag 
1. Analyse af unge i Region Midtjylland_juni 2021 (1577259 - EMN-2020-
01362) 
2. Inspirationskatalog_lovende praksis_juni 2022 (1577260 - EMN-2020-
01362) 
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3 (Offentlig) Dialog med Gymnasieskolernes Lærerforening (GL) 
om ny lovgivning på gymnasieområdet 
 

   Michael Koch-Larsen  
EMN-2021-00823  

Resumé 
Udvalget har løbende drøftet den politiske aftale om elevfordeling og 
kapacitet på gymnasieområdet. Udvalget har besluttet at være i dialog med 
de centrale aktører på området. Formanden for Gymnasieskolernes 
Lærerforening (GL), Tomas Kepler, og uddannelses- og pressechef, Gitte 
Grønnemose Butler, er derfor inviteret til dialog med udvalget.  
 
GL er interesseorganisation for lærere og ledere ved gymnasieskoler, 
studenterkurser, hf-kurser, handelsskoler og tekniske skoler. Tomas Kepler er, 
foruden at være formand for GL, også lektor på Aalborghus Gymnasium. 
 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at udvalget drøfter den nye lovgivning på gymnasieområdet med formanden 
for GL. Herunder drøftes det, hvordan der kan samarbejdes om en god 
geografisk uddannelsesdækning og en balanceret elevsammensætning. 
 
 
Sagsfremstilling 
Med de nye regler om fordeling af elever får regionerne et styrket ansvar for 
elevfordelingen og kapacitetsfastsættelse for de gymnasiale uddannelser. 
Elevfordelingen og kapacitetsfastsættelsen for gymnasier gælder både for de 
erhvervsgymnasiale uddannelser (htx og hhx) og de almengymnasiale 
uddannelser (stx og hf).  
 
Danske Regioner og GL har samarbejdet tæt sammen op til vedtagelsen af de 
politiske aftaler, der gik forud for de nye regler. Herunder har Danske 
Regioners mødtes med tillidsmænd og repræsentanter for de gymnasier, som 
i skoleåret 2022/23 ikke har kunnet optage elever.  
 
Thomas Kepler vil blandt andet komme ind på GL’s syn på: 
 

 De nye regler for elevfordeling og kapacitetsfastsættelse  
 Trivsel på gymnasierne 

 
Efter oplægget er der lagt op til spørgsmål og dialog. 
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Økonomi 
Ingen bemærkninger 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
 
 
Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Thomas Kepler fra GL indledte med et kort oplæg, idet han fremhævede 
følgende pointer:  

 Elevfordelingsaftalen er en af de vigtigste aftaler i mange år ift. at sikre 
et bredt uddannelsesudbud, og stram kapacitetsstyring og objektive 
fordelingsregler er nødvendige elementer heri. 

 I den igangværende fase, hvor ministeren skal fastsætte kapaciteten, 
er det vigtigt at lytte til regionernes lokale indsigt.  

 Vigtigt at stå fast i opgøret med anvendelsen af ventelister (også 
uformelle). 

 At de unges frie valg grundlæggende er et godt princip, men at der er 
dokumentation for, at elever også ender med at blive glade for at gå 
på et gymnasium, som de ikke selv oprindeligt havde søgt som første 
prioritet.  

 
Herefter var der en drøftelse, hvor der bl.a. var fokus på følgende emner:  

 Hvordan der kan arbejdes med at sikre et levende ungemiljø på 
skoler, hvor der ikke er tre klasser på hver årgang.  

 I hvilket omgang mindre gymnasier kan understøttes gennem brug 
af klasse-/holdtaxametre, deling af lærerkræfter, profil-linjer, 
campusdannelse mv.  

 Om de udmeldte tekniske kapaciteter er stramme nok til at holde 
hånden under de mindre gymnasier, og vigtigheden af en god 
dialog om justeringer af den udmeldte kapacitet, herunder mellem 
regionerne og skolerne og ministeriet.  
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 Fordele og ulemper ved eventuelt at lade regionerne stå for 
overflytning af elever på tværs af skoler. 

 
 
Bilag 
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4 (Offentlig) Udmelding af de beregningstekniske kapaciteter 
for gymnasiale uddannelsesinstitutioner, 2023-24 
 

   Katrine Moltved  
EMN-2021-00823  

Resumé 
Som en del af de nye regler for elevfordeling meldte Børne- og 
Undervisningsministeriet den 30. september de beregningstekniske 
kapaciteter ud til de gymnasiale uddannelsesinstitutioner og offentliggjorde 
tallene. Uddannelsesinstitutionerne har frem til 28. oktober til at indsende 
bemærkninger til ministeriet, hvis de ønsker disse kapaciteter tilpasset. 
Regionerne indgår i det videre arbejde med fastsættelse af de endelige 
kapaciteter og er i tæt dialog med ministeriet for at sikre, at lokale og 
regionale forhold bliver tilgodeset.  
 
Det er den politiske ambition fra forligskredsen, at en stram kapacitetsstyring 
skal modvirke en skæv elevsammensætning og holde hånden under 
institutionerne uden for de større byer.  
 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at Danske Regioner arbejder for, at Børne- og Undervisningsministeriets 
endelige fastsættelse af kapaciteterne understøtter en god regional 
uddannelsesdækning og dermed sikrer nærhed for de unge i hele landet til 
gymnasiale uddannelser, og 
at Danske Regioner bakker op om Børne- og Undervisningsministeriets forslag 
om at etablere et Elevfordelingsforum som ramme for samarbejdet og 
inddragelsen af regionerne i forhold til kapacitetsfastsættelse og 
elevfordeling. 
 
 
Sagsfremstilling 
Efter de nye regler for elevfordeling for de gymnasiale uddannelser (stx, hf, 
htx og hhx) er det Børne- og Undervisningsministeriet, der står for at beregne 
og fastsætte kapaciteten for institutionerne, dvs. hvor mange elever der kan 
optages på de enkelte institutioner.  
 
Kapaciteterne fastsættes med udgangspunkt i en fordelingsnøgle, der har til 
formål realisere de politiske ambitioner om at modvirke en skæv 
elevsammensætning i de større byer og holde hånden under de mindre 
institutioner uden for de større byer. 
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Den 30. september meldte ministeriet de beregningstekniske kapaciteter ud 
til institutionerne. Dette var første skridt i processen med at fastsætte 
kapaciteterne. Institutionerne har nu frem til den 28. oktober til at indsende 
bemærkninger med begrundede ønsker til tilpasning af kapaciteterne til 
ministeriet.  
 
Et overblik over de beregningstekniske kapaciteter på institutionsniveau og en 
beskrivelse af metoden bag beregningerne kan ses på uvm.dk. Her er også en 
beskrivelse af kapacitetsfastsættelsesprocessen.   
 
Det er sekretariatets vurdering, på baggrund af dialog med regionerne, at der 
for en del af institutionerne er behov for tilpasning af de udmeldte 
kapaciteter. Dette er for at sikre, at kapaciteten og derefter elevfordelingen 
lever op til den politiske ambition om at holde hånden under de mindre 
institutioner uden for de større byer.  
 
Regionerne og Danske Regioner er i dialog med ministeriet om fastsættelsen 
af de endelige kapaciteter. Det følger af loven om kapacitetsfastsættelse og 
elevfordeling på de gymnasiale uddannelser, at ministeriet efter indstilling fra 
institutionerne, og i samarbejde med regionerne, fastsætter de enkelte 
institutioner og afdelingers kapacitet de første tre år efter lovens 
ikraftsættelse. Derefter overgår opgaven til regionerne.  
 
I forlængelse af ministeriets udmelding af de beregningstekniske kapaciteter 
er det aftalt med Børne- og Undervisningsministeriet, at regionerne melder 
input ind til ministeriet til den endelige kapacitetsfastsættelse, og der holdes 
både fælles og bilaterale møder med ministeriet om de konkrete regionale 
kapaciteter.  
 
Elevfordelingsforum 
Ministeriet ønsker at formalisere samarbejdet med regionerne om 
kapacitetsfastsættelsen og implementering af de nye regler i et 
Elevfordelingsforum på embedsmandsniveau.  
 
Formålet med nedsættelse af Elevfordelingsforummet er, ifølge kommissoriet, 
at sikre en ramme for ministeriets inddragelse af regionernes ekspertise i 
forbindelse med den samlede implementering af elevfordelingsaftalen – 
herunder fastsættelse af kapaciteterne på regionalt og lokalt plan.  
 
Det fremgår af kommissoriet, at regionerne forventes at bidrage med deres 
særlige lokale kendskab til institutionerne, de unges søgemønstre samt lokale 
og regionale beslutninger, der kan have indflydelse på udviklingen i 
søgningen. Herved sikres en oplyst proces, som skal bidrage til at skabe det 
bedst mulige grundlag for implementeringen.   
 

https://www.uvm.dk/gymnasiale-uddannelser/adgang-og-optagelse/elevfordeling/kapacitetsfastsaettelse
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Forummet skal bestå af repræsentanter fra ministeriet, de enkelte regioner og 
Danske Regioner. Udkast til kommissoriet for Elevfordelingsforummet er 
vedhæftet, se bilag 1. 
 
Sekretariatet vurderer, at forummet vil være et nyttigt for samarbejdet med 
ministeriet om kapacitetsfastsættelsen og generelt for implementeringen af 
de nye regler for elevfordeling.  
 
 
Økonomi 
Regionerne er blevet kompenseret økonomisk for de nye opgaver i 
forbindelse med elevfordeling og kapacitetsfastsættelse, som de har fået med 
de nye regler. 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
 
 
Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Michael Koch-Larsen fortalte om de seneste justeringer i modellen, som de 
udmeldte kapaciteter er baseret på. Fx får skolerne lov til at fortsætte med 
teknisk overbooking. De skoler, der har lukket for optag i indeværende år, får 
en lidt højere kapacitet, end før de lukkede. Unge har ret til en maksimal 
transporttid til uddannelsen på 45 minutter. Regionerne må hæve 
kapaciteterne af hensyn til ufordelte og eftertilmeldere, som traditionelt 
fylder en del på hf-uddannelsen. Han pointerede, at der er udmeldt ca. 1.000 
pladser ud over den forventede søgning. Iht. en politisk aftale er der afsat lidt 
mere plads på de erhvervsgymnasiale uddannelser. 
 
Udvalget bakkede op om, at Danske Regioner arbejder for, at Børne- og 
Undervisningsministeriets endelige fastsættelse af kapaciteterne understøtter 
en god regional uddannelsesdækning og dermed sikrer nærhed for de unge i 
hele landet til gymnasiale uddannelser. Udvalget pegede på, at man i det 
videre arbejde med kapacitetsfastsættelsen også bør være opmærksom på 
elever, der har mere end 45 minutter til den nærmeste uddannelse, at der 
visse steder er behov for justeringer, der (yderligere) begrænser udbuddet i 
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de større byer, samt at der er anvendt 2021-tal som afsæt for de 
beregningstekniske kapaciteter, og at der med fordel kan ske en opdatering 
ift. 2022-tal. 
 
Udvalget bakkede samtidig op om Børne- og Undervisningsministeriets forslag 
om at etablere et Elevfordelingsforum som ramme for samarbejdet og 
inddragelsen af regionerne i forhold til kapacitetsfastsættelse og 
elevfordeling. Udvalget understregede, at regionerne - med deres viden, 
ekspertise og indsigt i lokale forhold - er dem, der er bedst egnede til at finde 
løsninger på konkrete udfordringer. Hvis det under arbejdet viser sig, at der er 
brug for at styrke regionernes redskaber på dette felt, må der arbejdes for 
det. 
 
Der var desuden en kort drøftelse af, hvad den igangværende valgkamp og 
den kommende regeringsdannelse kan få af betydning for den videre proces. 
Michael Koch-Larsen henledte i den forbindelse opmærksomheden på, at der i 
lovgrundlaget er indarbejdet en mulighed for at udsætte ikrafttrædelsen et år. 
 
 
Bilag 
1. Kommissorium for Elevfordelingsforum (1579925 - EMN-2021-00823) 
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5 (Offentlig) Drøftelse om børn og unge uden uddannelse og 
job 
 

   Lone Vingtoft  
EMN-2020-01362  

Resumé 
Formanden for regeringens Reformkommission Nina Smith havde givet tilsagn 
om at deltage på udvalgsmødet mhp. en dialog om, hvordan udfordringerne 
med de mange unge, der hverken er i uddannelse eller job, kan løses. Som 
følge af valgudskrivelsen den 13. oktober har Nina Smith imidlertid måttet 
melde afbud, da kommissionens arbejde ikke må fortsætte under valgkamp 
og regeringsdannelse. I stedet lægges der op til, at udvalget drøfter de 
beskrevne problemstillinger som led i udvalgets almindelige arbejde. 
 
 
Indstilling 
Det indstilles, at udvalget:  

- drøfter nogle af de vigtigste udfordringer og mulige løsninger, der kan 
bidrage til, at flere unge får uddannelse eller job, og 

- giver eksempler på indsatser, som regionerne har 
gennemført/igangsat, og som kan være inspiration til det videre 
arbejde med at nedbringe antallet af unge uden uddannelse og job. 

 
 
Sagsfremstilling 
Status for Reformkommissionens arbejde 
For to år siden nedsatte regeringen Kommissionen for 2. generationsreformer 
(Reformkommissionen). Kommissionen kom i foråret 2022 med sin første 
anbefalingsrapport, der handlede om videregående uddannelse, voksen- og 
efteruddannelse samt erhvervslivet. URE drøftede anbefalingerne på sit møde 
den 3. juni 2022. 
 
Herefter har Reformkommissionen arbejdet med ungeområdet smat 
områderne voksne på kanten og systemets møde med borgerne.  
 
En arbejdsgruppe under kommissionen har bl.a. har arbejdet med to temaer 
med relevans for regionerne: 1) Overgangen til ungdomsuddannelserne og 2) 
ungdomsuddannelsernes struktur, samspil og funktion.  
 
Ad 1) Vedr. overgangen til ungdomsuddannelser har der bl.a. været fokus på:  

 Hvad er det rette at gøre for dem, der er skoletrætte eller har haft en 
række nederlag i grundskolen?  
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 Hvad har betydning for, om unge, som ikke gennemfører folkeskolens 
afgangsprøve eller måske lige netop har klaret sig igennem med meget 
lave karakterer, lykkes?  

 Er kommunerne i forbindelse med den kommunale ungeindsats (KUI) 
godt nok rustet til at hjælpe gruppen af unge med udfordringer?  

 Er der med etableringen af FGU og KUI sikret den nødvendige hjælp og 
støtte til de unge i forbindelse med overgangen til 
ungdomsuddannelserne, og særligt erhvervsuddannelserne?  

 Er sammenhængen i den kommunale ungeindsats tilstrækkelig i 
forhold til at hjælpe de unge videre? Under formodning af, at der altid 
vil være en vis gruppe, som ikke går den direkte vej igennem 
uddannelsessystemet, hvordan håndteres denne gruppe så bedst? 

 
Ad 2) Vedr. ungdomsuddannelsernes struktur, samspil og funktion har der 
bl.a. været opmærksomhed omkring det faktum, at erhvervsuddannelserne i 
dag fungerer både som en ungdomsuddannelse og som en voksenuddannelse, 
idet mange først som voksne vælger at blive optaget på en 
erhvervsuddannelse. Der har været fokus fx på:  
 

 Hvad er mulighederne for at justere kursen og skifte spor undervejs, 
herunder mellem erhvervsuddannelserne og de af 4 gymnasiale 
ungdomsuddannelser?  

 Anser de unge erhvervsuddannelserne som lukkede tunneler uden 
mulighed for efterfølgende kursjusteringer og 
videreuddannelsesmuligheder?  

 Er der behov for en fælles indgang til ungdomsuddannelserne? 
 
Nina Smith var inviteret til en dialog med udvalget om kommissionens 
arbejde, men har måttet melde afbud som følge af valgudskrivelsen. 
Kommissionens arbejde må ikke fortsætte under valgkamp og 
regeringsdannelse, og formanden må derfor heller ikke holde oplæg, møder 
mv. i regi af kommissionen. 
 
Udfordringen 
De unge med uforløst potentiale dækker over gruppen af unge, der ikke rigtigt 
kommer videre efter endt grundskole. Ca. 45.000 unge i alderen 15-24 år – 
svarende til knap 7 pct. i aldersgruppen – er hverken i gang med eller færdige 
med en ungdomsuddannelse og heller ikke i beskæftigelse. Og blandt de 25-
årige står knap hver femte uden en ungdomsuddannelse. 
 
I sammenligning med andre unge oplever disse unge i højere grad ensomhed 
og isolerer sig. Herved starter en ond cirkel med den mulige langvarige effekt, 
at de også som voksne bliver svære at løfte ind i enten uddannelse eller 
beskæftigelse. Det medfører samtidig ofte konsekvenser for deres sundhed 
generelt, hvorfor de kan blive patienter i sundhedsvæsenet. En tidlig og 
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effektiv indsats er altså afgørende. Samtidig er det vigtigt, at initiativer og 
løsninger tilpasses de unges forskellige udfordringer. Der er tale om en meget 
forskelligartet gruppe af unge, som bl.a. omfatter psykisk sårbare unge og 
unge, unge med misbrugsproblemer og diagnoser og unge med 
trivselsproblemer generelt. 
 
Udfordringerne er i øvrigt langt fra noget isoleret dansk problem, og 
Europakommissionens seneste tilstandsrapport om uddannelse sætter da 
også fokus på temaet trivsel: Education and Training Monitor 2021 
(europa.eu). 
 
Regionernes bidrag til Reformkommissionens arbejde 
Danske Regioner har sendt et indspil til Reformkommissionen, idet alle 
regioner er optaget af at bidrage til løsninger på de udfordringer, der 
resulterer i, at mange unge hverken er under uddannelse eller i beskæftigelse. 
Danske Regioner peger på følgende potentialer: 
 

 Skab en sammenhængende uddannelses- og trivselsindsats 
 Skab attraktive, sammenhængende og inkluderende 

uddannelsesmiljøer 
 Skab bedre overgang til og vejledning om ungdomsuddannelser 
 Styrk samarbejde med arbejdsmarked og erhvervsliv 
 Byg indsatser på nuanceret viden om de unge, ungekultur og adfærd 

 
Anbefalingerne er udarbejdet sammen med regionerne og tager afsæt i 
eksisterende indsatser og erfaringer fra regionerne. Der indgår en række 
konkrete eksempler fra hver region i indspillet, som kommissionens formand 
har kvitteret positivt for.  
 
Hertil kommer, at Danske Regioners bestyrelse har nedsat en politisk 
arbejdsgruppe om mental sundhed, som i det kommende års tid sammen 
med f.eks. eksperter og civilsamfund skal skabe en god forståelse for 
udfordringerne med mental sundhed, og hvad der kan skabe gode forløb for 
mennesker i mistrivsel. Arbejdsgruppen skal indkredse en eller flere udvalgte 
målgrupper, hvor der kan sættes ind med såkaldte prøvehandlinger. Det vil 
sige konkrete indsatser og ændringer i praksis, f.eks. som følge af brug af 
digitale muligheder, som skaber forandringer og forbedringer for målgruppen. 
Det kan f.eks. handle om forebyggelse, opsporing eller behov for videre 
indsats. 
 
Mulige emner til drøftelse 
Det foreslås, at udvalget drøfter nogle af de vigtigste udfordringer og mulige 
løsninger, der kan bidrage til, at flere unge får uddannelse eller job. I den 
forbindelse kan udvalget fremhæve eventuelle eksempler på indsatser, som 
regionerne har gennemført/igangsat, og som kan være inspiration til det 

https://op.europa.eu/webpub/eac/education-and-training-monitor-2021/en/index.html
https://op.europa.eu/webpub/eac/education-and-training-monitor-2021/en/index.html
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videre arbejde med at nedbringe antallet af unge uden uddannelse og job. 
Nedenfor ses nogle af de udfordringer, der eventuelt kan fokuseres på:  
 

 Hvordan sikrer vi, at løsningerne ikke bliver ”one-size-fits-all”, men er 
tilpasset de enkelte unge/undermålgrupper som fx: Unge, som har 
hhv. komplekse udfordringer (flere udfordringer), unge med en 
enkeltstående udfordring (fx svage faglige forudsætninger/stor 
skoletræthed eller en psykisk diagnose) eller unge uden egentlige 
målbare indikationer på udfordringer? 

 Hvor tidligt skal vi faktisk sætte ind i lyset at den sociale arvs store 
betydning? Både arv og miljø spiller en betydelig rolle for børn og 
unges udbytte af normal undervisning, og forskellene mellem børn 
med forskellige baggrunde ses tidligt. Forskning viser, at børn af mødre 
uden uddannelse hyppigt er bagud – fx målt på ordforråd – allerede 
fra 3-årsalderen.  

 Hvordan kan vi forbedre overgangen til ungdomsuddannelserne og 
fastholde flere unge i uddannelse? Der er fx et højt frafald blandt 
unge, som påbegynder en uddannelse fra uddannelseshjælp/med et 
uddannelsespålæg. Erfaringer peger på, at mentorer er et effektivt 
værktøj. Men skal der også være en mere job-rettet vej til uddannelse 
for de mest udfordrede unge?   

 Er der behov for strukturelle ændringer? Kan FGU fx komme til at 
fungere, som det var meningen? Eller bør der skabes et helt nyt 
udskolingstilbud – mindre bogligt, færre fag, mere praksisnært – for 
visse unge? 

 Hvilken rolle kan regionernes store faglige viden på psykiatriområdet 
spille ift. at understøtte en bredere indsats, der rækker ud over 
gruppen af unge, som får en diagnose? 

 
 
Økonomi 
Ingen bemærkninger 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
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Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Udvalget drøftede nogle af de vigtigste udfordringer og mulige løsninger, der 
kan bidrage til, at flere unge får uddannelse eller job, og gav eksempler på 
regionale indsatser, som kan være til inspiration for det videre arbejde. Nogle 
af de temaer, der berørtes i drøftelsen, var:  
 

 At den ganske sammensatte gruppe fordrer forskelligartede løsninger. 
 Koblingen til ungdomspsykiatrien, hvor f.eks. et godt samarbejde 

mellem kommuner, ungdoms- og voksenuddannelser (VUC) og den 
regionale psykiatri kan skabe gode resultater og desuden bidrage til 
forebyggelse, f.eks. ved brug af mentorordninger, hvor det er den 
enkelte unge frem for ”systemerne”, der er i fokus. 

 Behovet for et godt samarbejde med kommunerne, der bl.a. har 
ansvaret for folkeskolen og for beskæftigelsesområdet. Det 
tværsektorielle samarbejde om børn og unge i psykisk mistrivsel STIME 
er et godt eksempel på en tilgang, der giver værdi for de unge. 
Ligeledes projektet Ung i uddannelse, som gennem håndholdte forløb, 
målrettet vejledning, rundbordssamtaler, hjælp til deltagelse i 
netværksgrupper, lektiehjælp, m.m. løfter en bred gruppe af psykisk 
sårbare unge og støtter dem i overgangen fra grundskole til 
ungdomsuddannelse og fra FGU til ungdomsuddannelse. 

 Potentialet i de forberedende grunduddannelser (FGU), der har ledig 
kapacitet og viden om de unges behov samt en stærk praksisrettet 
tilgang. Unge kan imidlertid ikke søge om at komme direkte på FGU fra 
grundskolen, men skal målgruppevurderes af kommunerne, som 
betaler en stor del af FGU’s udgifter og derfor i visse tilfælde 
igangsætter alternative og billigere aktiviteter.  

 Målgruppen af ufaglærte og unge, der falder helt uden for systemerne.  
 At der bør ses på barrierer som f.eks. det vilkår, at unge under 30 år 

uden en erhvervskompetencegivende uddannelse ifølge 
kontanthjælpsreglerne skal starte i uddannelse og får 
uddannelseshjælp på SU-niveau. For nogle unge kan kontakt til 
erhvervslivet og et job være en bedre indgang.  

 Vigtigheden af viden, hvor regionerne har gode muligheder for at 
bidrage og skabe overblik, herunder potentialet i en (tværregionale) 
analyser. 

Udvalgets input tages med i det videre arbejde i Danske Regioner, herunder 
også i den politiske arbejdsgruppe om mental sundhed og i Psykiatri- og 
Socialudvalget. 
 
 

https://www.psykiatri-regionh.dk/stime/Sider/default.aspx
https://www.rm.dk/om-os/aktuelt/nyheder/nyheder-2022/august-22/millionprojekt-skal-fa-sarbare-unge-i-uddannelse-eller-job/
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Bilag 
1. Anbefalinger unge uden uddannelse eller job_endelig_opdateret15.08.22 
(1575659 - EMN-2020-01362) 
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6 (Offentlig) Opfølgning på mødet med transportministeren om 
økonomisk kompensation til den kollektive trafik 
 

   Marie Ridley Pryn  
EMN-2020-00632  

Resumé 
Danske Regioner og KL mødtes den 20. september 2022 med 
transportministeren for at drøfte de økonomiske udfordringer, som den 
kollektive trafik står overfor som følge af manglende indtægter efter COVID-
19 og de høje brændstofpriser. 
Transportministeren meddelte, at der vil være en yderligere kompensation for 
COVID-19 udgifterne på 125 mio. kr. i 2022. Transportministeren nævnte 
desuden på mødet, at hun så positivt på at arbejde med yderligere 
takstjusteringer og forbedrede lånemuligheder for trafikselskaberne – to 
supplerende løsninger, som også har været foreslået af trafikselskaberne.  
Efterfølgende har regeringen den 1. oktober 2022 besluttet at yde et 
ekstraordinært tilskud på 140 mio. kr. til de regionale trafikselskaber som 
følge af de høje energipriser. Tilskuddet forventes bevilget i forbindelse med 
finansloven for 2023. 
 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at udvalget drøfter situationen for den regionale kollektive trafik set i lyset af 
kompensationen på i alt 265 mio. kr. og 
at det tages til efterretning, at Danske Regioner sammen med KL arbejder på, 
at Transportministeriet tilvejebringer mulighed for yderligere 
takstreguleringer i 2023 som følge af de stigende brændstofpriser, samt 
på at få udvidet trafikselskabernes mulighed for øget låntagning for at kunne 
finansiere store uforudsete udgifter over flere år. 
 
 
Sagsfremstilling 
Den 20. september 2022 mødtes Danske Regioner og KL med 
transportministeren for at drøfte den økonomiske udfordring, som de 
regionale trafikselskaber står overfor. Udfordringen skyldes dels manglende 
passagerindtægter som følge af coronanedlukningerne, dels øgede udgifter på 
grund af de høje brændstofpriser.  
 
Transportministeren meddelte på mødet, at hendes mandat alene var at 
drøfte Covid-udfordringen, og at der til denne var tilvejebragt yderligere 125 
mio. kr. til regioner og kommuner samlet ud af de ca. 300 mio. kr., som 
mangler i 2022. Transportministeriet har oplyst, at de forventer at pengene 
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bliver fordelt direkte til trafikselskaberne, ligesom den hidtidige 
kompensation. Danske Regioner og KL har sammen indstillet til 
transportministeriet, at fordelingen sker som hidtil på baggrund af de faktiske 
mindreindtægter i trafikselskaberne i 2022.  
 
Kompensation for stigende brændstofpriser 
Transportministeriet meddelte via en pressemeddelelse den 1. oktober 2022, 
at regeringen har besluttet at yde et ekstraordinært tilskud på 140 mio. kr. til 
de regionale trafikselskaber for at understøtte kollektiv transport i hele landet 
til dækning af højere energipriser. Det yderligere tilskud gives i forbindelse 
med finanslov 2023 og vil dermed blive udbetalt i 2023. Danske Regioner vil 
sammen med KL udarbejde et oplæg til fordelingen af midlerne. 
 
Danske Regioner og KL har som opfølgning på mødet med ministeren sendt 
vedhæftede brev til finansministeren og transportministeren. Brevet beskriver 
de udfordringer, som de stigende brændstofpriser medfører og dermed øger 
den samlede økonomiske udfordring. Det ekstraordinære tilskud på 140 mio. 
kr. og regionernes pl-regulering i 2022 kompenserer kun delvist for de 
merudgifter, som prisstigningerne medfører hos trafikselskaberne.  
 
Transportministeren nævnte desuden på mødet, at hun så positivt på at 
arbejde med yderligere takstjusteringer og forbedrede lånemuligheder for 
trafikselskaberne. Disse to supplerende løsninger har også har været foreslået 
af trafikselskaberne.  
 
Takststigningsloftet for kollektiv trafik 
Takststigninger i den kollektive trafik er fastsat af Trafikstyrelsen, som hvert år 
udmelder et loft på baggrund af de to tidligere års udvikling. Takststignings-
loftet for 2023 på 4,9 pct. blev udmeldt i marts 2022, baseret på skøn for 2022 
og 2023 samt korrektioner for tidligere skøn tilbage til 2020. Takststignings-
loftet udmeldes tidligt, for at takststigningerne kan indgå i det kommende års 
budget. Denne tidlige udmelding betyder på den anden side, at stigningen i 
brændstofpriserne i 2022 først vil indgå i takstloftet for 2024. Taksterne udgør 
næsten halvdelen af trafikselskabernes indtægter. Den anden halvdel er 
kommunale og regionale tilskud. 
 
Ulempen ved ekstraordinære takststigninger er, at de rammer brugerne af 
den kollektive trafik og dermed risikerer at forsinke passagerernes 
tilbagevenden til den kollektive trafik. De vil dog komme samtidigt med 
stigninger på næsten alle andre ’varer’. Fordelen er en umiddelbar styrkelse af 
trafikselskabernes økonomi og dermed et mindsket pres på regioner og 
kommuner. 
 
Udvidet låneordning for trafikselskaberne 
Trafikselskabernes merudgifter i 2022 skal efter gældende regler indbetales af 
kommuner og regioner ved en efterregulering senest i 2024. En udvidelse af 
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trafikselskabernes nuværende låneramme vil betyde, at større udsving som 
eksempelvis COVID-19 udgifterne kan finansieres over flere år. En sådan 
udvidelse skal besluttes af staten. 
 
Danske Regioner arbejder, sammen med KL og Trafikselskaberne i Danmark, 
videre med at beskrive modeller for øgede lånemuligheder, der kan 
præsenteres for Transportministeriet. 
 
 
Økonomi 
Ingen bemærkninger 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
 
 
Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Udvalget drøftede situationen for den regionale kollektive trafik set i lyset af 
kompensationen på i alt 265 mio. kr. Da beløbet ikke er stort nok til at 
kompensere for det økonomiske underskud, kan der forventes betydelige 
ændringer i den kollektive trafik. Trafikselskaberne er pressede på likviditeten. 
Indførelsen af en halvårlig takstregulering vil i et vist omfang kunne gavne ift. 
likviditeten, men omvendt vil prisstigninger ikke være befordrende ift. at få 
flere til at tage den kollektive trafik. Bedre muligheder for trafikselskabernes 
låneoptagelse vil kunne bidrage til at sprede de ekstraordinære udgifter over 
flere år.  
Regionerne har brug for en hurtig afklaring af, hvordan de 140 mio. kr., som 
afsættes som et energiforsyningstilskud for 2023, fordeles. Hertil 
bemærkedes det, at udskrivelsen af Folketingsvalget har som konsekvens, at 
aktstykket vedr. udbetaling af økonomisk kompensation på 125 mio. kr. for 
COVID-19-udgifter må afvente behandling i et kommende finansudvalg. 
Ligeledes forventes der ikke en endelig afklaring af hverken lånemuligheder, 
takstreguleringer eller fordelingen af de 140 mio. kr., før valget er overstået. 
Transportministeriet har bedt Danske Regioner og KL om forslag til fordeling 
af midlerne, og foreningerne er er i dialog med trafikselskaberne om dette. 
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Flere udvalgsmedlemmer havde hørt transportministeren fremhæve, at DSB 
er tilbage på et passagertal som før Corona. Sekretariatet oplyste, at dette 
ikke er et fuldt dækkende billede, da det kun gælder for rejser mellem 
landsdelen (over Storebælt). Samlet set har DSB i 1. halvår 2022 haft 77,7 mio. 
rejser, hvilket svarer til et fald på 15 procent i forhold til 2019. Yderligere 
information blev efterfølgende sendt til udvalget på mail. 
 
 
Bilag 
1. Brev til ordførere om økonomiske udfordringer i den kollektive trafik 
(1579077 - EMN-2020-00632) 
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7 (Offentlig) Nyt fra regionerne 
 

   Lone Vingtoft  
EMN-2022-00006  

Resumé 
Der er mulighed for gensidig orientering om aktuelle sager fra regionerne. 
 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at orienteringerne tages til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
Med henblik på videndeling får udvalgets medlemmer under dette punkt 
mulighed for at orientere om aktuelle mål og udfordringer, som der arbejdes 
med i de forskellige regioner. 
 
På dette møde kunne det f.eks. være relevant at orientere om særlige nye 
initiativer i de budgetaftaler for 2023, som er indgået i de enkelte regionsråd. 
 
 
Økonomi 
Ingen bemærkninger 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
 
 
Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Bent Graversen orienterede om, at man i regionen arbejder for et EU-projekt, 
der skal fremme nytænkning ift. den kollektive trafik. 
Dernæst vendte udvalget udfordringerne med de stigende priser, som bl.a. 
påvirker arbejdet med generationsforureninger. Blandt mulige løsninger 
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nævntes muligheden for en form for underskudsgaranti ift. priserne, 
forlængelse af projektperioderne samt mulighederne for at gøre projekterne 
til innovationsprojekter sammen med universiteter mv., så der udvikles nye 
metoder, som efterfølgende kan sælges og bidrage med indtægter. 
 
 
Bilag 
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8 (Offentlig) Støtte til danske deltagere i Interreg-
programmerne for Østersøen og Nordsøen 
 

   Asger Andreasen  
EMN-2018-02758  

Resumé 
Danske projektpartnere har fået tildelt 78 mio. kr. i alt fra de to Interreg-
programmer for henholdsvis Østersøen og Nordsøen i første 
ansøgningsrunde. De to Interreg-programmer støtter innovative og 
transnationale projekter inden for f.eks. klima, miljø og mobilitet. 
Projektansøgningerne bliver vurderet og godkendt af programmernes 
respektive overvågningsudvalg, hvor Danske Regioner deltager. 
 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at udvalget tager orienteringen til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
I sidste uge af september afsluttede overvågningsudvalgene for EU-
programmerne Interreg Østersøen og Interreg Nordsøen den første 
ansøgningsrunde. Der blev bevilget i alt 78 mio. kr. til danske projektpartnere.  
 
Formålet med Interreg-programmerne er at støtte den regionale udvikling i de 
regioner, som grænser op til Østersøen og Nordsøen. Projekterne skal bidrage 
til ny udvikling og nye bæredygtige løsninger inden for bl.a. klima, miljø og 
mobilitet. Et væsentligt element i Interreg-programmerne er desuden 
samarbejdet på tværs af landegrænser i EU, og derfor skal projekterne gerne 
have partnere med fra de fleste lande, som de to Interreg-programmer 
omfatter. 
 
Interreg Østersøen dækker regioner i Danmark, Sverige, Norge, Finland, 
Estland, Letland, Litauen, Polen og Tyskland. Interreg Nordsøen omfatter de 
kystnære regioner i Danmark, Sverige, Norge, Tyskland, Holland, Belgien og 
Frankrig.  
 
Som det eneste land er hele Danmarks geografi omfattet af både Interreg 
Nordsøen og Interreg Østersøen. Begge Interreg-programmer løber over en 
programperiode på syv år (2021-2027) og indeholder et samlet budget på ca. 
3 mia. kr. (1,85 mia. kr. til Østersøen og 1,2 mia. kr. til Nordsøen). Midlerne 
kommer fra EU’s fond til regional udvikling.  
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Danske Regioner er repræsenteret i overvågningsudvalgene for de to Interreg-
programmer. Det er overvågningsudvalgene, som vurderer og bevilger midler 
til de bedste projektansøgninger. I Interreg Østersø-programmet kan 
projekter få op til 80 pct. i støttefinansiering fra EU’s regionalfond, hvorimod 
projekter i Nordsø-programmet må nøjes med maksimalt 60 pct. finansiering 
fra EU’s regionalfond. Det kræver derfor store ressourcer fra projektpartnerne 
selv at gennemføre et projekt.  
 
Interreg Østersøens ansøgningsrunde 
Ved den netop afsluttede ansøgningsrunde bevilgede overvågningsudvalget 
for Interreg Østersøen støtte til i alt 31 projekter ud af 98 ansøgninger. Af 
disse havde de 16 projekter danske partnere med (31 i alt), som blev bevilget 
5,2 mio. euro svarende til 38,7 mio. kr. Der var to danske leadpartnere, nemlig 
Ideklinikken på Aalborg Universitetshospital og Odense Kommune. Af særlig 
regional interesse kan også nævnes AUH Innovation på Aarhus 
Universitetshospital og Norddanmarks EU-kontor, som danske 
projektpartnere, der har opnået støtte. 
 
Østersøprogrammet støtter inden for områderne: 
 

1.1 Modstandsdygtige økonomier og samfund 
1.2 Responsive offentlige tjenester 
2.1 Bæredygtige farvande 
2.2 Blå økonomi 
3.1 Cirkulær økonomi 
3.2 Energitransformation 
3.3 Smart grøn mobilitet 

 
Interreg Nordsøens ansøgningsrunde 
Overvågningsudvalget for Interreg Nordsøen havde modtaget 24 
projektansøgninger, hvoraf 21 projekter havde en eller flere danske partnere. 
I alt godkendtes 14 ansøgninger. I disse projekter deltager 34 danske 
projektpartnere, som samlet set blev bevilget knap 5,3 mio. euro svarende til 
39,4 mio. kr. Af særlig regional interesse kan det fremhæves, at Region 
Midtjylland og Region Syddanmark er med i samme projekt, og at Region 
Hovedstaden er partner i to projekter. Endvidere er Skagen Havn leadpartner i 
et af de godkendte projekter. 
 
Interreg Nordsø-programmet har følgende prioriterede områder, som er stort 
set de samme som for Østersø-programmet, men opdelt lidt anderledes:  
 

1. Robuste og smarte økonomier 
2. Grøn omstilling 
3. Modstandsdygtighed over klimaforandringer 
4. Bedre forvaltningssamarbejde (Better Cooperation Governance)  
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Bilagene indeholder en oversigt over de danske projektpartnere, der opnåede 
bevillinger.  
 
 
Økonomi 
31 danske partnere blev bevilget 5,2 mio. euro svarende til 38,7 mio. kr. under 
Interreg Østersøen i september 2022. 
34 danske partnere blev bevilget knap 5,3 mio. euro svarende til 39,4 kr. 
under Interreg Nordsøen i september 2022. 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Udvalget vil løbende blive orienteret om programmernes fremdrift og støtte 
til danske projektpartnere. 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
 
 
Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Asger Andreasen orienterede kort om, at der er fordelt midler via Interreg-
programmerne for hhv. Østersøen og Nordsøen. I alt er der bevilliget 78 mio. 
kr. til danske projektpartnere (halvdelen af beløbet under hvert af de to 
programmer). Under Interreg Østersøen er der tildelt midler til 17 projekter 
med danske partnere, og under Interreg Nordsøen er der tildelt midler til 14 
projekter med danske partnere. Det drejer sig ofte om områder, som er 
prioriterede i de regionale udviklingsstrategier. Danske Regioner sidder i de 
udvalg, der bevilliger midlerne, og understøtter på den vis hjemtagning af 
midler. Asger Andreasen nævnte også Interreg Europe, som endnu ikke har 
udloddet midler i den nye strukturfondsperiode. 
Formanden fandt det glædeligt, at danske partnere er i stand til at hjemtage 
mange EU-midler, der kan bidrage til den regionale udvikling. Næstformanden 
tilføjede, at det er særligt positivt, at regionerne også selv er med i nogle af de 
partnerskaber, som hjemtager midler.   
Karsten Uno pointerede, at Region Syddanmark i mange år har haft et godt 
samarbejde på tværs af den dansk-tyske grænse, hvor Interreg-midler bl.a. er 
brugt til at stimulere grænseoverskridende projekter inden for uddannelse, 
forskning og universitetssamarbejde.  
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Brian Høier fortalte, at der er tilsvarende gode erfaringer fra Interreg 
Øresund-Kattegat-Skagerrak, hvor aktører i Danmark, Sverige og Norge 
samarbejder om fælles problemstillinger. 
 
 
Bilag 
1. Danske partnere i Interreg Østersøen 2021-2027, godkendt september 
2022 (1578445 - EMN-2022-00678) 
2. Danske partnere i Interreg Nordsøen 2021-2027, godk. sept. 2022 (1578448 
- EMN-2018-02758) 
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9 (Offentlig) Generelle orienteringer 
 

   Bodil Egelund Christensen  
EMN-2022-00006  

Resumé 
Følgende emner er til orientering:  

 Bekendtgørelse om ansøgning til de gymnasiale uddannelser og 
forrang til visse ansøgere. 

 Anbefalinger: Elever skal introduceres bedre til 
ungdomsuddannelserne. 

 Fonden for Retfærdig Omstilling. 
 Administrationsloven for decentrale erhvervsfremmemidler. 

 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at udvalget tager orienteringerne til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
Bekendtgørelse om ansøgning til de gymnasiale uddannelser og forrang til 
visse ansøgere 
(EMN-2021-00823) 
Danske Regioner har den 22. september 2022 indsendt et teknisk høringssvar 
til Børne- og Undervisningsministeriet om et udkast til en bekendtgørelse om 
ansøgning til de gymnasiale uddannelser og forrang til visse ansøgere. 
Bekendtgørelsen er en del af implementeringen af de nye regler for 
elevfordeling og kapacitetsfastsættelse på de gymnasiale uddannelser.  
 
Danske Regionernes bemærkninger handlede primært om, at regionerne 
ønskede tydeligere rammer for ansøgere, institutioner og regioner i forhold til 
ansøgning og vurdering af ansøgernes mulighed for forrang til at blive optaget 
på en bestemt institution, fx grundet handicap.  
 
Derudover bemærkede regionerne også, at ministeriet i bekendtgørelsen 
lagde op til, at sjældne studieretninger (som det vil være muligt for ansøgere 
at søge om forrang for optagelse til) skulle være koblet til 
gymnasiesamarbejderne, så der kun kunne være ét udbud af en bestemt 
sjælden studieretning per gymnasiesamarbejde. Dette ser regionerne meget 
kritisk på. Det stiller institutioner forskelligt alt efter, hvordan regionerne har 
valgt at sammensætte deres gymnasiesamarbejder. Nogle regioner har et 
gymnasiesamarbejde for hele regionen, andre har flere mindre 
gymnasiesamarbejder med færre institutioner i hvert samarbejde. Det vil 
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således være sværere eller nemmere at kunne få en studieretning betragtet 
som sjælden alt efter, om institutionen ligger i et stort eller lille 
gymnasiesamarbejde.  
 
Foruden høringssvaret på denne bekendtgørelse er Danske Regioner også i 
dialog med ministeriet om fastsættelse af rammerne for regionernes opgaver 
og ansvar som dataansvarlige i forbindelse med de nye regler for elevfordeling 
og kapacitetsfastsættelse, som understøttes af nye tekniske systemer, som 
ministeriet er ved at udvikle.  
 
Anbefalinger: Elever skal introduceres bedre til ungdomsuddannelserne 
(EMN-2020-00451) 
Danske Regioner er med til at anbefale, at elever skal introduceres tidligere og 
bedre til ungdomsuddannelserne. Danske Regioner har således sammen med 
andre parter på folkeskole- og ungdomsuddannelsesområdet anbefalet 
børne- og undervisningsministeren, at der skal arbejdes med, at elever i 
folkeskolen bliver introduceret tidligere og bedre til ungdomsuddannelserne. 
Disse anbefalinger blev offentliggjort 19. september 2022. 
 
Som et led i Børne- og Undervisningsministeriets implementering af den 
politiske aftale Fra Folkeskole til Faglært fra 2018 blev der nedsat et 
samarbejde med parter fra folkeskole og ungdomsuddannelsesområdet, hvor 
Danske Regioner deltager. Dette partssamarbejde har siden 2020 arbejdet på 
at udforme fælles anbefalinger til børne- og undervisningsministeren om 
introduktionen til ungdomsuddannelserne i udskolingen frem mod elevernes 
valg af ungdomsuddannelse.  
 
Danske Regioners bestyrelse drøftede og godkendte i foråret anbefalingerne. 
Forud herfor havde udvalget givet input til arbejdet: F.eks. pegede udvalget 
på, at det er væsentligt også at gøre en tidlig indsats, herunder styrke 
praksiselementer i undervisningen, ikke kun i udskolingsperioden, men i hele 
grundskolen, så eleverne får mulighed for at prøve nogle ting af. Tilsvarende 
skal der være fokus på fleksible efter- og videreuddannelsesmuligheder, 
livslang læring, uddannelse af lærere og vejledere mv. Omverdenen og 
virksomhederne kan i højere grad inddrages som en integreret del af 
undervisningen. Unge kan optræde som forbilleder, som det f.eks. sker via 
Skills osv. Desuden er det vigtigt i det fremadrettede arbejde at huske den 
store gruppe af børn, som har udfordringer, men som med den rette hjælp 
godt kan tage en uddannelse efter grundskolen. 
 
De endelige anbefalinger er nu offentliggjort og peger på, at skoler, 
kommuner, regioner, ungdomsuddannelser og det omkringliggende samfund 
lokalt skal samarbejde om at styrke rammerne for, at eleverne bliver 
introduceret tidligere og bedre til ungdomsuddannelserne. Anbefalingerne 
handler blandt andet om et styrket tværgående samarbejde, hvor regionerne 
fremhæves:  
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”Parterne er også enige om, at regionerne kan bidrage til et styrket 
samarbejde på tværs ved at understøtte samarbejder mellem skoler og 
ungdomsuddannelser gennem for eksempel udviklingsprojekter. Skoler, 
ungdomsuddannelser og kommuner kan desuden med fordel drage nytte 
af regionernes erfaring med samarbejder på tværs i forhold til at styrke 
det tværgående samarbejde.”  

 
Børne- og undervisningsministeren har inviteret parterne bag anbefalingerne 
til møde i oktober om anbefalingerne. Formålet er, at anbefalingerne kan ligge 
til grund for videre drøftelser i dialogforaene Sammen om Skolen og Sammen 
om Ungdomsuddannelserne (hvor Danske Regioner deltager). 
 
Fonden for Retfærdig Omstilling 
(EMN-2022-00357) 
Danske Regioner har afgivet et høringssvar vedr. udkast til territorialplan for 
retfærdig omstilling og nationalt program for Fonden for Retfærdig Omstilling. 
Ifølge programmet skal der etableres et udvalg, som skal indstille projekter til 
tilsagn og afslag (indstillingsudvalget). Danske Regioner finder det afgørende, 
at der i overensstemmelse med fondens regionale fokus er en tydelig regional 
og demokratisk repræsentation i det partnerskab, der spiller en central rolle i 
udmøntningen af midlerne. Det kan være med til at sikre, at midlerne kommer 
til størst mulig gavn for borgerne i de områder, som står over for store 
forandringer i deres hverdag og arbejdsliv som følge af omstillingen frem mod 
en klimaneutral økonomi i 2050. Danske Regioner opfordrer derfor i 
høringssvaret til, at regionsrådene i hhv. Nordjylland og Syddanmark hver især 
får ret til at foreslå et medlem til indstillingsudvalget. 
 
Administrationsloven for decentrale erhvervsfremmemidler 
(EMN-2022-01068) 
Danske Regioner har indsendt et høringssvar vedr. et udkast til 
bekendtgørelse om administration af de decentrale erhvervsfremmemidler fra 
Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse. I høringssvaret bakker Danske Regioner 
op om arbejdet med at mindske de administrative byrder for modtagerne af 
erhvervsfremmemidlerne fra Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse. Danske 
Regioner finder, at anvendelse af standardsatser, muligheder for 
kontraktansættelser mv. er positive i relation hertil.  Danske Regioner 
opfordrer herudover til, at administrationsreglerne for de nationale midler i 
størst mulig og relevant udstrækning spejler reglerne for Regionalfonden og 
Socialfonden Plus, da erhvervsfremmemidlerne fra Danmarks 
Erhvervsfremmebestyrelse ofte vil blive brugt til medfinansiering af disse 
strukturfondsmidler. 
 
 
Økonomi 
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Ingen bemærkninger 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
 
 
Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Udvalget tog de skriftlige orienteringer til efterretning.  
Formanden tilkendegav, at der fremadrettet vil blive sat et punkt på dagsordenen 
med overskriften ’Nyt fra EU’.  
 
Herefter gav han ordet til Karsten Uno, der orienterede fra den netop afholdte 
plenarforsamling i Regionsudvalget, hvor bl.a. State of the Union-redegørelsen fra 
Europa-Kommissionen blev behandlet. Regionsudvalget udgav samtidig sin egen 
State of Regions and Cities-rapport for at sikre, at de mest presserende 
udfordringer, som man oplever decentralt i Europa, kan indgå i den videre 
politikudvikling i EU.  
 
Karsten Uno informerede desuden om konferencen om Europas fremtid, hvor 
800 tilfældigt udvalgte borgere har bidraget til drøftelserne. Også 
Regionsudvalget har peget på forhold i EU-samarbejdet, der bør ændres. Nu 
afventes en rapport om, hvilke forandringer der ønskes, og der arbejdes med 
nedsættelsen af et konvent.  
 
På mødet i Regionsudvalget havde decentrale myndigheders muligheder for at 
støtte Ukraine, f.eks. i relation til genopbygning og via venskabsbysamarbejde, 
været i fokus. Herudover havde transportområdet været på dagsordenen, 
herunder et ønske om at gøre det transeuropæiske transportnet (TEN-T) mere 
grønt og smidigt samt at flytte trafik fra fly til skinner. Digital samhørighed blev 
også drøftet.  
 
På kommende møder får udvalget mulighed for at drøfte Europakommissionens 
arbejdsprogram for 2023. 
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Bilag 
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10 (Offentlig) Næste møde og eventuelt 
 

   Lone Vingtoft  
EMN-2022-00006  

Resumé 
Næste møde holdes fredag den 2. december 2022. 
 
 
Indstilling 
Det indstilles, 
at orienteringen tages til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
Næste møde i Udvalget for regional udvikling og EU (URE) holdes i 
Regionernes Hus fredag den 2. december 2022 kl. 10-14. 
 
 
Økonomi 
Ingen bemærkninger 
 
 
Sekretariatets bemærkninger 
Ingen bemærkninger 
 
 
Kommunikation 
Ingen bemærkninger 
 
 
Beslutninger: 
URE 13-10-2022 
Orienteringen om, at næste møde holdes den 2. december 2022, blev taget til 
efterretning. 
 
 
Bilag 
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